
חרבות ברזל

מיעקב הנרדף לישראל המנצח

לפעמים אנחנו קצת שוכחים שאנחנו לא עם ככל 
העמים. לצערנו הרב המציאות הקשה טופחת על פנינו 
ומזכירה לנו את השנאה העמוקה של אומות העולם 
לעם ישראל. אותה שנאה שהתחילה עוד ברחם בין 
יעקב אבינו, שהוא הוא ישראל, אבי האומה, ובין עשיו 
הרשע, שהוא הסבא של עמלק, ובסוף הפרשה הקודמת 
הוא משתדך עם ישמעאל כדי לזקק מביניהם שנאת 

ישראל טהורה ונקייה.

עם ישראל נולד ברדיפה. שנים עשר השבטים של 
עם ישראל נולדים למעשה מתוך בריחה מפני השונא 
הגדול, עשיו הרשע המבקש להרוג את אחיו שבחר 
בבכורה שהא הייעוד האלוקי, על פני נזיד העדשים 

שהוא תאוות העולם הזה.

ועד היום האומות שונאות ורודפות אותנו בגלל אותו 
ייעוד אלוקי, בגלל אותה בכורה קדושה שבקרבנו: 

"בני בכורי ישראל".

כל ימי הגלות יעקב אבינו עדיין נקרא "יעקב" בלבד, 
ורק בסוף הפרשה הוא עושה דרכו בחזרה לארץ ישראל 
ושם הוא מתמודד פנים מול פנים עם עשיו הרשע 
ומנצח אותו ואת שרו שבשמיים ואז הוא מקבל את 

השם הנצחי: "ישראל"!

מה גרם ליעקב אבינו הבורח והנרדף, להחליט שהוא 
חוזר לארץ ישראל ומתמודד עם הרוע? הרי יעקב אבינו 
ברח מכיוון שהוא ידע שאין בכוחו להכניע את הָרִשְׁעוּת 
של עשיו, אם כן מה נשתנה אצל יעקב שנסך בו את 

הביטחון שכעת יש בכוחו להכניע את הרע?

וזו לא רק שאלה היסטורית תיאורטית, אלא זו שאלה 
הנוגעת ישירות אלינו, כי "מעשה אבות סימן לבנים". 
כל מה שעבר על אבותינו עובר עלינו בכל דור ודור, כי 

בכל דור ודור עומדים עלינו לכלותינו. ואם נבין מה נתן 
ליעקב אבינו את הכוח להתמודד מול הרוע ולהכניעו, 
נוכל להבין במה עלינו להתחזק בדורינו כדי להכניע 
את קליפת עשיו וישמעאל, ואת העמלק הַתּוֹרָן שקם 

עלינו להכות בנו באכזריות וברוע בלתי נתפסים.

הנשק הסודי

התורה מספרת שנקודת המפנה הייתה לידת יוסף 
הצדיק: "ויהי כאשר ילדה רחל את יוסף ויאמר יעקב 

אל לבן שלחני ואלכה אל מקומי ולארצי".

ורש"י הקדוש מסביר לנו מדוע לידת יוסף היא זו 
שנתנה ליעקב אבינו את הכוח ואת הביטחון לחזור 
לארץ ישראל ולהילחם בָּרֶשַׁע, מתוך ידיעה שליוסף 
הצדיק יש את הכוח להכניע את קליפת עשיו, וזו לשונו:

"כאשר ילדה רחל את יוסף – משנולד שטנו )השטן( 
של עשו, שנאמר "והיה בית יעקב אש ובית יוסף להבה 
ובית עשו לקש", אש בלא להבה אינו שולט למרחוק, 

משנולד יוסף, בטח יעקב בהקב"ה ורצה לשוב".

כלומר יעקב אבינו זה אש. אש של קדושה. אבל זה לא 
מספיק כדי לעמוד כנגד עשיו. כנגד עשיו צריכים להבה, 
אש מתפרצת. ויוסף הוא הלהבה. יוסף הוא כזאת עוצמה 
של להבה, שכל בית עשיו, על כל האלופים והעוצמה 
הצבאית, ועל כל הרשעות והעזות של עשיו – יוסף 
הצדיק "אוכל" הכול כמו להבה שמבערת ערימות של 
קש בשניות ספורות. ולכן רק כשנולד יוסף ידע יעקב 

שהוא יכול לעמוד כנגד אותו רשע ולחסלו.

נמצא שקדושת יוסף הצדיק, היא "הנשק הסודי" 
האמתי של עם ישראל!

ויוסף הצדיק הוא האות והסמל לשמירת הברית. 
הברית היא הקשר שלנו עם ה'. כל האומות שונאות 
אותנו רק בגלל אותה ברית, אותו קשר מיוחד שיש 

בין עם ישראל לה'. ודווקא כאן טמון הפתרון, שככל 
שנתחזק ונחזק את הקשר ואת הברית שלנו עם ה' – 
כך יכלו כל שונאינו ויתבער כל הרע והרוע מן העולם.

הנושא הזה נכון ויציב לכל מצב ולכל זמן מהזמנים. 
וזה נכון לכל ישועה ולכל דבר שצריכים בחיים. הפתרון 
והכוח הגדול ביותר הוא שמירת הברית ותיקון הברית. 
וכל שכן למצב שלנו ולזמן של פחד ומלחמה ולהמשיך 
ישועה גדולה לעם ישראל ומפלה מוחלטת לאויבינו, 

ולקירוב הגאולה השלימה שאנחנו מצפים לה:

אם אנחנו רוצים באמת לעזור לעם ישראל ולקרב 
את הגאולה ברחמים אין מנוס אלא לשמור את הברית 

ולהתחזק בכל דבר שקשור לשמירת הברית.

ברית אש

והלכה למעשה זה אומר לגברים להתחזק בשמירת 
העיניים, להיות נאמנים; ולנשים זה אומר להתחזק 
בצניעות בלבוש ובדיבור. שמירת הברית זה אומר 
להתחתן בגיל צעיר ושכל הקשר בין איש לאישה יהיה 
רק מתוך חופה וקידושין, ולהתחזק בשלום בית ובקשר 

המיוחד בין איש לאשתו.

עם ישראל הקדוש, הזוהר הקדוש אומר שהמילה 
הראשונה בתורה שהיא "בראשית" היא אותיות של 
המילים "ברית אש". כי הברית היא אש, אש קודש 
ששורפת את כל הרע שבעולם. ברוע שבעולם לא 
נלחמים רק בסוס ורכב, ברוע שבעולם נלחמים על 

ידי שמוסיפים קדושה ואור בעולם.

היום זה זמן מלחמה, ויהודים מחפשים במה להתחזק 
כדי להינצל וכדי לעזור לחיילים שלנו, וכל התחזקות 
היא טובה ורצויה, אבל יש כסף קטן ויש כסף גדול. 
הרב כדורי זיע"א היה אומר ששמירת הברית זה הכסף 
הגדול וכל שאר הדברים הם הכסף הקטן, והיצר הרע 
רוצה לתת לאדם להתחזק בכל דבר, כדי שלא יתחזק 
בדבר הגדול והעיקרי של החיים שהוא תיקון הברית, 
היצר הרע עושה הכול כדי להסתיר מהאדם שעיקר 
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שאלות שנשאלו ב”קו ההלכה”

אפיתי תפוחי אדמה בתנור בשרי ובתבנית בשרית 

שצליתי בה בשר היום, )התבנית היתה נקיה לפני 

האפיה של התפוחי אדמה( וכעת אני מעוניינת 

להעביר את התפוחי אדמה לכלי אחר ולשפוך 

עליהם שמנת וגבינות, האם מותר לעשות כן? 

)שלחן  לספרדים מותר לעשות כן לכתחילה 
ערוך יורה דעה סימן צ”ה סעיף א’( והליכות עולם 

)חלק ז’ פרשת קורח אות י”א(. והאשכנזים 

נוהגים איסור בזה. )הרמ”א שם( אמנם 
אף לאשכנזים יש להקל במקרה שאפו 
בתבנית שאינה בת יומה )שעבר 24 

שעות מהפעם האחרונה שצלו בה בשר( 
שבמקרה זה מותר לערב את התפוחי אדמה 

עם שמנת. )דרכי משה שם אות א’(. יש להדגיש 
שצריך להעביר את התפוחי אדמה לכלי אחר ואסור 
לשפוך על גבי הכלי הבשרי וזה כלל ברור לכל הלכות 
בשר וחלב שאסור בשום אופן לערבב את החלב בכלי 

בשר ולהיפך.

נשלח לי אימייל בשבת, ובמוצאי שבת אני מעוניין 

לפתוח ולקרוא את האימייל, האם מותר?

לכתחילה ראוי להחמיר ולא לפתוח הודעה זו ולבקש 

שישלחו שוב משום שיש כאן זלזול בכבוד השבת. )כך 
נראה מדברי שו”ת שבט הלוי חלק ח’ סימן מ’ אות ב’( אמנם 

במקום הצורך יש להקל בדבר. עיין בילקוט יוסף )מהדורת 
אלקיים סימן רמ”ו אות י”ז עמוד רס”א( שהתיר לפרסם את 

העסק באינטרנט עם אפשרות קניה ומכירה בשבת. 
וכן פסק בשו”ת משנה הלכות )חלק י’ סי’ נ”א( להתיר 

לשמוע את המזכירה אלקטרונית.

שמעתי שכהן שיש לו שונא בבית הכנסת 

שאסור לכהן לעלות לדוכן, האם זה 

נכון? 

מובא במשנה ברורה שכהן השונא 
לציבור אסור לו לעלות לדוכן ואם עולה 
לדוכן - סכנה יש לכהן. )סימן קכ”ח סעיף קטן 
ל”ט(. והמקור לדבר הוא הזוהר הקדוש )שער הציון 

שם(. וכתבו הפוסקים שכל האיסור הוא דווקא כששונא 

לכל הציבור או לחלק נכבד מן הציבור, שאין תקנה 
שיצאו כולם כדי שיוכל לישא את כפיו, אבל באדם יחיד 
ששונא לו, אין דין זה. ומכל מקום מספק יש להחמיר 
שיצא הכהן, דחמירא סכנתא, ולכן אם אפשר לשכנע 
את ה”ישראל” שיצא הוא מבית הכנסת כדי שיוכל חבירו 
לישא את כפיו מה טוב, ואם אינו מוכן לצאת מבית 
הכנסת, יצא הכהן קודם ברכת “רצה” מבית הכנסת.

ממה צריך להפריש מעשר כספים ממה שאדם 

מקבל לפני ההורדות, למשל - מס בריאות קרן 

השתלמות ופנסיה, או מה שהוא מקבל נטו ביד 

אחרי הניכוי?

הוצאות מיסים בוודאי שאינם מתחשבנים כרווח. 
)באורח צדקה פרק י”ב אות י”ז בשם הגרי”ש אלישיב והגר”ש 

וואזנר זצ”ל(. וגם הוצאות של קרן השתלמות ופנסיה מכיון 

שבזמנינו אין באפשרות העובד למנוע הוצאה זו, אינה 
נחשבת כהכנסה, ואינו צריך להפריש מעשרות, אמנם 
כאשר ימשוך את הכסף של הפנסיה צריך להפריש 
מזה מעשרות. )שו”ת אבני ישפה חלק ב’ סימן ע”ז אות ה’(. 

אשתי ברכה המוציא והתחילה לאכול ולאחר כמה 

דקות הצטרפתי ובירכתי ברכת המוציא ואכלנו, 

האם אני יכול להוציא את אשתי ידי חובה בברכת 

המזון, כלומר האם זה נחשב שאכלנו יחד או לא?

אם אשתך אכלה איתך יחד עוד שיעור של פת, אתה 
יכול להוציאה לכתחילה ידי חובה בברכתך, כי זה נקרא 
ששניכם “קבעתם עצמכם לאכילה”. )על פי שלחן ערוך 
סימן קצ”ג סעיף ב’ לעניין זימון(. ואם היא גמרה לאכול 
קודם שהתחלת באכילה, לכתחילה עדיף שתברך 
לבדה, ובדיעבד ובפרט אם יודע שלא תברך תוכל 
להוציאה ידי חובה אף אם לא אכלתם יחד. )משנה 

ברורה סימן קס”ז סעיף קטן ס”ה(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"וַיִּזְכּרֹ אֱלֹקִים אֶת רָחֵל"

כל אדם מישראל חייב להקדיש מזמנו לטובת כלל 
עם ישראל, ולהשפיע אליהם את אור האמונה והתפילה, 
ועיקר ההשפעה נעשית דווקא על ידי תפילה, שהרי 
מי שמתפלל על הציבור הרי תפילתו היא בבחינת 
תפילת רבים ואין תפילתו שבה ריקם, ובתפילה זו 
אין האדם יכול תמיד לידע כיצד השפיעה התפילה, 
שהרי אין הוא מתפלל על עצמו או על היחיד ששם 

ניתן לראות בחוש את עצמת 
משנה  היא  כיצד  התפילה 
ומועילה, אבל בשעה שהאדם 
מתפלל על הכלל בודאי נעשה 
מזה שעשוע גדול לפניו יתברך 

עד חקר ואין סוף.

ליבו  את  האדם  וכשישים 
לנוסח ג' התפילות שתיקנו לנו 
חז"ל בכל יום ויום, ימצא שם 

שאין היחיד מתפלל על עצמו 
כיחיד אלא הכל בשם הכלל "השיבנו" "וחננו" 

"רפאינו" "ברך עלינו" "תקע לחרותינו" "שמע קולנו" 
ואפילו את ברכת "מודים" אנו אומרים בשם הכלל מזה 
אתה למד שכל ישראל הם חטיבה אחת, וא"כ כיצד 
האדם יכול להתפלל רק על עצמו ולשכוח את אשר 
נעשה עם חברו, שהרי אין לך אדם מישראל שאינו 
זקוק לאיזה ישועה אם רוחניות או גשמית, ולכן אדם 

שמתפלל רק על עצמו ואינו שם את ליבו לבקש גם 
בשביל כלל ישראל הרי מוציא הוא את עצמו מן הכלל 
וספק אם תפילתו תשמע, שהרי זה ידוע ומפרסם שאין 
הקב"ה מואס בתפילת הרבים ואין הכוונה בדווקא 
שרבים מתפללים יחד באותה השעה, אלא אפילו 
יחיד שבא בשם רבים ומכוון על הרבים אזי תפילתו 

נשמעת משום כמה סיבות:

מול  העומד  דבר  שאין  )א( 
בין אדם לחברו  אהבה שיש 
מקטרג  כל  מסיר  עצמו  וזה 

מתפילה זה.

)ב( שאם הוא באמת מתפלל 
על חבירו שיזכה לאמונה הרי 
הוא גורם שגם אותו פלוני יזכה 
לשוב לעבודת התפילה ומתרבה 
על ידו אור ה' בעולם, ועל עניין 
יראת שמים אין מעכבים את האדם 
כמו שאמרו בגמרא: "הכל בידי שמים חוץ מיראת 
שמים" ופירש הרמב"ן שבענייני רוחניות את יבקש 
האדם באמת ודאי יקבל, וזה כוונת הגמרא "כל המתפלל 
על חבירו והוא נצרך לאותו דבר הרי הוא נענה תחילה", 
כי הוא בא בכוח של רבים ואין דבר העומד מול תפלת 
הרבים, ולכן כל אדם בשעה שמתפלל ישים את ליבו 

ודעתו לכוון קודם על החבר או על הכלל אפילו שאינם 
לפניו ואז אין תפילתו שבה ריקם.

וזה אתה למד מפרשתנו, שאמרו במדרש על הפסוק 
""וַיִּזְכּרֹ אֱלֹקִים אֶת רָחֵל", בהרבה תפילות נפקדה רחל , 
בזכות עצמה, והמילה "את" באה ללמדנו  בזכות אחותה.

ולכאורה יש להתבונן בדברי המדרש הללו היכן מצאנו 
שלאה התפללה על רחל שהרי לא מצאנו לזה ראיה 
מפורשת מן המקרא, אך יתכן לפרש ע"פ מה שהסברנו 
שרחל היא אשר הייתה תמיד מתפללת על לאה שיהיו 
לה בנים ושלא תכלם לפני יעקב, שהרי אם היא לא היה 
לה בנים היה לה בושה בפני יעקב שגם היא לא הייתה 
המדוברת, וגם בנים אין לה, ומזה חששה מאוד רחל 
והייתה משקיעה את תפילותיה רק על אחותה שתלד 
בנים ליעקב אבינו, ועל עצמה לא שמה את לבה ודעתה 
כלל על אף שראתה שהיא עקרה ואין לה ולד, אך בכל 
זאת היא התפללה על לאה, וזה כוונת המדרש שרחל 
נפקדה בזכות אחותה היינו בזכות זה שהיא התפללה 
על אחותה אז ה' שמע אותה והפך לה את מדת הדין 
לרחמים, וראייה לזה ממה שכתב הדעת זקנים מבעלי 
התוספות על  הפסוק "נפתולי אלוקים נפתלתי" לשון 
עקש ופתלתל כלו' עקשות נתעקשתי אצל אחותי היינו 
שהרבתי להתעקש בתפלה עליה אל אף שהייתי אני 
עקרה ולכן גם יכולתי מעתה שיש לי גם בנים. וזה מה 
שאמרו במדרש על רחל אשריהם הצדיקים שהופכים 
את מדת הדין לרחמים גמורים שהרי הם יודעים כיצד 

להתפלל ובזכות זה נשמעים התפילות.

רחל נפקדה בזכות 
זה שהיא התפללה 
על אחותה אז ה' 
הפך לה את מדת 

הדין לרחמים
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חשבונות שמים עד היכן 

ר' בנימין היה אחד מתלמידיו של הב"ח, ר' יואל סירקיס 

זיע"א. הלה היה עשיר ובעל צדקה, וכל מעשי הצדקה 

של עשיר זה, היו כולם על פי עצת הגאון בעל הב"ח.

באחד הימים הגיע אל הב"ח 'משה המוזג' וסיפר לו: 

"הנה זה עשרות שנים אני חוכר את בית המזיגה מהפריץ, 

ועתה בא אדם אחד להשיג את גבולי, יום יום הוא דופק 

על פתחי הפריץ, משדל אותו בדברים ומבטיח לו שישלם 

לו הרבה יותר, ובלבד שיחכיר לו את בית המזיגה. מורי 

ורבי!" זעק האיש מעומק ליבו, "הנה האיש הזה יורד 

לחיי ולחיי בני ביתי, רחם עלי והצילני מן הצרה הזאת!"

אמר לו הב"ח: לך אל הגביר בנימין שהוא תלמידי, 

ותבקש ממנו גמילות חסד בגופו, שילך אל הפריץ וידבר 

עליך טובות באוזניו. יצא המוזג מלפני הרב, ובא אל הגביר, 

ואמר לו את כל הדברים ואת דברי הב"ח. 

העשיר שמע את דברי היהודי, והבטיח לו לדבר עם 

הפריץ, אך המוזג לא הסתפק בהבטחת הגביר, והפציר בו 

מאוד שילך מיד לדבר עם הפריץ, כדי שלא יקדימנו העריץ 

במזימותיו. אולם העשיר התנצל ואמר לו: עליך לחכות 

מספר ימים, עד אשר אסדר את עניני מסחרי ביריד הגדול 

בלייפציג, כי זמנו עובר, ואם לא אסדר 

את הכל בימים הקרובים אפסיד 

את רוב הוני. כאשר שמע המוזג 

את דברי העשיר התחיל לבכות 

ואמר: אם כן הדבר, אנא אני בא! 

החל העשיר לפייסו בדברים ולחזקו 

בדברי אמונה ובטחון ושב והבטיחו, 

בבואי מן היריד, לא אסור אל ביתי 

עד אשר אבוא אל הפריץ, וברצון ה' 

וחסדו הגדול אהיה שליח לטובתך. 

כשהגיע המוזג אל ביתו סיפר לאשתו את הקורות אותו. 

וכי עליהם לחכות לשובו של הגביר מן היריד. נזדעזעה 

האישה עד עמקי נשמתה והחלה בוכיה, כי ראתה נגד 

עיניה את מטה לחמם ההולך ונשבר. ניסה המוזג לחזקה 

בדברי חיזוק ואמונה. אך האישה המשיכה בבכייה והטילה 

האשמה על בעלה כי הוא יהיה אשם בכל האסון אשר 

יקרה אותם חלילה, כי לא היה צריך להניח לגביר עד 

אשר ילך אל הפריץ ויסדר את העניין בכי טוב. וככה 

עברו על המוזג ימי ריב ורוגז, ובביתו אין שלום ושלווה 

עד שובו של ר' בנימין.

כאשר חלפו ימי היריד אשר בלייפציג, קיים העשיר את 

דבריו, בטרם דרכו רגליו על מפתן ביתו, סר אל הפריץ 

ודיבר איתו בעניין, ודבריו מצאו מסילות אל לב הפריץ, 

וכאשר יצא העשיר מבית הפריץ, שלח הפריץ לקרוא 

למוזג, וחידש עמו את חוזה החכירה לעוד 

עשר שנים.

עברו ימים חלפו שנים ור' בנימין הגביר נסתלק לבית 

עולמו. לילה אחד הגיע בחלום הלילה אל רבו בעל הב"ח 

ואמר לו: באתי אליך מורי ורבי לספר לך איך קיבלו את 

פני בפמליא של מעלה אחרי פטירתי.

מיד אחריו נקראתי אני לבוא לדין אל המלך, כאשר 

שמעתי את שמי יוצא מפורש מפי הכרוז, התחילו ארכובותי 

דא לדא נקשן, אולם חסדי ה' היו עלי ויצאתי זכאי בדיני, 

ותיכף באו מלאכי שלום והוליכוני בקול רינה ושירה להיכלי 

אשר בגן עדן. שערי גן עדן נפתחו לפני באורה ושמחה, 

וריח ניחוח עלה באפי שאין לשער אותו. טעם כזה לא 

טעמתי כל ימי היותי בעולם התחתון... 

והנה כאשר דרכו כפות רגלי על סף שערי גן עדן, ראיתי 

מלאך אחד פוסע פסיעות קטנות לקראתי, גונח ומתאנח 

והוא ניגש אלי וניצב לשטן לי בדרך וחוסם דרכי, שאלתיו: 

מי אתה ומדוע תחסום את הדרך בפני? ענה המלאך: 

אמת ונכון שעשית טובה ליהודי המוזג ההוא, אך אינך 

יודע כמה דמעות נשפכו בגללך, קטטות ומריבות עד אשר 

הלכת לפריץ. דע לך שכל המעשים האלה בספר נכתבים, 

והם דורשים מבית הדין צדק ומשפט, לדון אותך על כך.

זאת  עשיתי  לא  הלא  עניתי: 

מרוע לב, אלא כדי להציל את 

כספי. אך טענותיי לא הועילו, 

והחזירוני עוד פעם לפני בית דין 

של מעלה, ולאחר דין ודברים 

חדש,  פסק  הדין  בית  הוציא 

שעלי לשבת בשערי גן עדן ולא 

להיכנס פנימה, כמספר הימים 

אשר המתין המוזג עד שובי מן 

היריד אשר בלייפציג.

עוד לא כלו לקרוא את פסק הדין ושני מלאכים קלים 

אחזו בי, והביאוני לשערי גן עדן, כמה ימים ישבתי שם לא 

אדע, אך לי היה דומה כאילו אני יושב שם ימים ושנים, 

גדול היה צערי בימים ההם, צער שאין לתארו במילים. 

כלתה נפשי בכל רגע ורגע אל מקום מנוחתי, שראיתיו 

מרחוק ואליו לא באתי.

למחרת סיפר הב"ח את החלום בפני קהל ועדה ואמר: 

שמעו וראו! עד כמה צריכים בני אדם להיות נזהרים בכל 

מצווה, ועל אחת כמה וכמה במצוות שבין אדם לחברו, כגון 

צדקה וגמילות חסדים שחיי בני אדם תלויין בהן, ותמיד 

צריכים להיות מן הזריזין המקדימים למצוות ועל אחת 

כמה וכמה שלא לצער ולא להזיק אף אדם בעולם.

התיקון שלו ועיקר הישועה שלו ושל כל עם ישראל 
תלויה בדבר הזה.

רבינו האביר יעקב, רבי יעקב אבוחצירא אומר 
ששמירת הברית היא זו שנותנת משמעות לכל 
התורה והמצוות, שאם יש שמירת הברית כל התורה 
והמצוות – הכול מאיר באור יקרות, אבל אם אין 
שמירת הברית, אומר רבי יעקב שהכול בטל ומבוטל!

לכן יהודים יקרים, מי שרוצה באמת לעשות טוב 
ולעזור לעם ישראל, שייתן לה' יתברך את הדבר 
הגדול ביותר שהוא שמירת הברית. ויש הרבה מה 
לדבר בזה, ומדובר בעבודה שהיא משימת החיים 
ותכלית החיים. וכבר זיכו אותי משמיים לכתוב ספר 
הדרכה מפורט לעבודה על שמירת הברית לגברים 
שנקרא "בריתי שלום", ולנשים כתבתי בספר "חכמות 
נשים" פרקי חיזוק בצניעות וקדושת הבית היהודי.

מלחמת הברית

ומשמים רמזו לנו שהמלחמה הזאת היא מלחמה 
על הברית קודש. כי היא נקראת "חרבות ברזל", 
שזה מרמז לסכין המילה. כי בכניסה לארץ ישראל, 
לפני ירושת הארץ, יהושע בן נון מל את כל עם 
ישראל באמצעות "חרבות צורים" כלומר חרבות 

העשויות מאבנים חדות.

אבל בזמן הקרב של דוד עם גלית, האבן שזרק דוד 
רצתה לחדור את שיריון הברזל של גלית, והברזל 
לא רצה להיפתח בפניה, והאבן הבטיחה לברזל 
שאם יפתח בפניה היא "תוותר" לו שמהיום והלאה 
יעשו ברית מילה בברזל דווקא, וכן נפסק בשולחן 

ערוך שמצווה למול בסכין ברזל.

נמצא שאותן "חרבות צורים" של יהושע בן נון שהן 
סכיני ברית המילה שבזכותן ירשנו את הארץ – הן 
כיום "חרבות ברזל", שעל ידן בני ישראל כורתים 

את הברית עם בורא עולם.

הוא שהמלחמה  זה  את  נוסף שמחזק  ורמז 
התחילה ביום השמיני של חג הסוכות שנקרא 
"שמיני עצרת", לרמז על הפסוק שנאמר בברית: 

"וביום השמיני יימול בשר ערלתו".

ועל ידי כל חיזוק, אפילו קטן ביותר, בשמירת 
הברית, ואפילו רק רצון ותפילה – בזה אנחנו מגלים 
את קדושת יוסף הצדיק שכל הגאולה תלויה בו. 
משה רבינו ידע שלא ניתן לצאת ממצריים בלי 
ארונו של יוסף. הארון של יוסף הוא זה שהלך לפני 
המחנה ובגללו נבקע הים ובני ישראל זכו לניסים 
גדולים ונוראים, וכל האויבים והשונאים נכנעו מפנינו.

וגם בדור הזה, בוודאי נזכה לניסים גדולים בזכות 
כל אחד וכל אחת שיתחזקו בשמירת הברית ובתיקון 
הברית, ויתקיים בנו הפסוק: "והיה בית יעקב אש 
ובית יוסף להבה ובית עשו לקש ודלקו בהם ואכלום 
ולא יהיה שריד לבית עשו כי ה' דיבר" ונזכה לגאולה 

שלימה בחסד וברחמים.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרב ר' שלמה לוריא 
אשכנזי - מהרש"ל זיע"א
יב בכסלו

ר' שלמה לוריא אשכנזי זיע"א

המהרש"ל זיע"א נולד בשנת ה'רע"א  בעיר בריסק. 
בצעירותו התגורר ולמד בעיר פוזנא ובגיל 25 חזר 
לעיר הולדתו בריסק ושם נשא לאישה את בתו של 

ר' קלמן שהיה ראש מתיבתא בעיר 
אוסטראה ומילא את מקומו לאחר 
שחותנו עבר לבריסק. חותנו, ר' 
קלונימוס התפרסם כבעל מופת 
כאשר התפלל לה' ונער שהרגו בכדי 
להעליל על היהודים, פתח את פיו 

וסיפר מי הרגו. 

גדולה,  ישיבה  יסד  המהרש"ל 
אליה נהרו רבים ומהם יצאו גדולי 
ישראל. בשנת ה'שי"ג מונה כאב"ד 

ור"מ בלובלין.

רבינו המהרש״ל היה קדוש וטהור, 
עניו כהלל לפני כניסתו לבית הדין 
מוכיח  אליו  מגיע  היה  להורות, 

מיוחד שהטיף לו מוסר ומזכיר לו את 
גודל האחריות המוטלת עליו כרב ואב בית דין, כל 

אותה עת פני המהרש"ל היו כבושות בקרקע, ישב 
והאזין למוכיחו בהכנעה.

מוהר"ר שלמה לוריא – היה מגזע רש"י שיצא מהתנא 
ר' יוחנן הסנדלר דור רביעי לרבן גמליאל הזקן. )שו"ת 

מהרש"ל(  המהרש"ל היה גאון ומעמיק, קדוש וטהור,  
בעל רוח הקודש. שנא ורדף את החנפים והצבועים, 
התנגד בחריפות ללימוד הפילוסופיה וכתב שהתורה 
חוגרת שק ומתקוננת על העוסקים 
זו, וכתב שאף  בחכמה הארורה 
שהוא גם כן יש לו יד בחכמה זו, 
אבל הוא מרחיקה בזרוע, שאין לך 

מינות והריסות בהבטה זו.

יומם ולילה עסק בלימוד התורה 
- כשישב לחבר את הספר חכמת 
לו  נעשה  נס  שלמה על הש"ס. 
בלילה אחד שלא היה לו להדליק 
כי אם נר קטן לשעור שעה והיה 
לומד ומשכיה שמעתתא כמה שעות 
ונרו יאיר משיך נהוריה עידן ועידנין. 
והוא הדבר יטמון ברמ"ז בהקדמת 
ים של שלמה שהראו לו מן השמים 
בנר מצווה. וגם בסוף הספר ים של 
שלמה כתב המגיה וז"ל: "ואני שמעתי ממגידי אמת 
שהמעשה שהיה כך היה. פעם אחת לאחר שנשרף 
ק״ק לובלין יע״א חיבר הגאון ז״ל הספר וכתב בלילה 
ספרו ולא היה לו כי אם נר קטן של חלב כמו חצי 
אצבע להשתמש לאורה ולא היה לו להדליק כי אם 
חצי שעה והצטער הגאון על זה מאד ונעשה לו נס 

ודלק הנר הקטן כל הלילה עד אור היום״.

הרבה להתכתב עם ר' משה איסרליש )הרמ"א( זיע"א 
למרות שחלק עליו בהרבה עניינים, אך מאהבתו אליו 
הבטיחו שיגנוז את מכתביו כתשמישי קדושה, ואף 
רבינו הרמ"א חיבבו ביותר עד שכתב עליו בהסכמתו 
לספרו: "ראוי לסמוך עליו כמשה מפי הגבורה בעלותו, 

לקבל דברי הברית שעשועי חמדתו"

הרב חיד"א  זצ"ל )שם הגדולים – ח' גדולים – מע' ש 
או' מו( כותב "ושמעתי שלמד חכמת האמת עם הרב 
מהר"ר ישראל סרוק תלמיד רבינו האר"י זצ"ל קרובו. 
ומעשה שהיה כך היה סיפר הרה"ק ר' יצחק מנשעחיז 
זלה"ה )זכרון טוב אות כ"ה( שהמהרש"ל היה תחילה 
מתנגד להאריז"ל ושלח אליו שני תלמידיו בערב ש"ק 
ובקפיצת הדרך באו מיד להמהרש"ל, והיה מראה 
עומדת נגדו, וראה שמאחריו נכנסו התלמידים, ושאלם 
מאין אתם וענו לו כי הם תלמידי האריז"ל, ושיצאו 
היום מארה"ק, והגידו לו סימן שהמהרש"ל בתפילתו 
היה מחשב בהלכה פלונית, ואז האמינם, והלכו עם 
המהרש"ל למרתף במערת הקרקע והראוהו בדרך 
מופת בריאת שמים וארץ, וענה המהרש"ל: מעתה 
אני מודה שדרכיכם הוא דרך רצוי להשי"ת, אבל אני 

אלך בדרכי שהורגלתי בו. 

המהרש"ל נתבקש בישיבה של מעלה בי"ב כסלו 
שנת של"ג ומנוחתו כבוד בעיר לובלין. זכותו תהא 

מגן וצינה עלינו אכי"ר.

לב חדש נולד

השמחה הגדולה של בני הזוג המאושר שבדמיונו 
כבר רואה כיצד הם חובקים בן לאחר שנים רבות 

של המתנה מתישה, התנפצה ברגע, 
הכל היה נראה לפי התכנית אך מיד 
כשהגיח התינוק אל העולם הביט בו 
הרופא ובפניו חמורות הסבר הודיע 
נחרצות- לילד הזה אין סיכוי לחיות 
הרבה זמן, הוא נולד עם מום נדיר 
בלב, כדאי שתדעו את זה מראש כדי 
שלא תתקשרו אליו יתר על המידה.

כזה  דבר  ניתן לבקש  כיצד  אך 
מהורים שכבר מצפים לבן מזה עשר 

כך  ו  . ם י נ במקום קולות צהלה ושמחה ש
ם  י ע מ ש בחדר קולות עצב ובכי אך נ
לא  יועיל דבר, וכך נגוזו להם הבכי 

שנים של תקוות, חלומות, 
 , ן שברו עצב, 
 . ה מ ו ק ת
הכל חוזר 
לנקודת 

ההתחלה. הפיתרון האחרון שלהם הוא ללכת למרן 
החפץ חיים לבקש ממנו עצה וברכה.

משהגיעו לפוסק הדור דאז, סיפרו 
לו בדמעות שליש אודות הבן שנולד 
לאחר עשור שנים של צפייה, וכן 
סיפרו לו במר ליבם על התחזית 
האפורה של הרופא המייאש אותם 

מחייו של התינוק

והח"ח הקשיב לליבם אך לא בירך 
אותם בכלל רק אמר להם ברוך אבהי: 
"דעו לכם שיש סגולה אחת שבכוחה 
לעזור לכם. הסגולה היא לקבל את השבת מוקדם 
ככל האפשר, קבלו על עצמכם שמהיום והלאה בכל יום 
שישי השולחן יהיה ערוך כבר בחצות היום, וגם הנרות 
יהיו מסודרים ומוכנים להדלקה. וההורים בדממה דקה 

קיבלו על עצמם את עצת הח"ח

והנה לא ארך זמן רב כשהחזירו את התינוק לבדיקה 
אצל הרופא, הוא היה מופתע מאוד ואמר "אם לא 
הייתי מכיר אתכם הייתי חושב שהבאתם לי תינוק 

אחר" ומייד פסק שהילד הזה קיבל לב חדש. 

מוסיף והולך

מכבוד שבת, להכנס לשבת כשהוא תאב לאכול 
הסעודה, על כן לא יאכל מדי ביום שישי. ואפילו 
סעודה שרגיל בה בחול, ימנע לאוכלה משעה 
תשיעית. ]דהיינו שעה תשיעית מתחילת היום[ ובסעודת 
ברית מילה ובר מצוה שחלו ביום שישי, מותר לערוך 
את הסעודה כל היום, כיון שהיא סעודת מצוה. וכן 
מותר לערוך סעודת פדיון הבן ]אפילו דחוי[, אך 
מן הראוי להקדים הסעודה לשעות הבוקר ככל 

האפשר. )חזו"ע שבת א(

אם שערות ראשו ארוכות, מצוה שיסתפר 
ביום שישי, ואפילו אחר חצות היום. ואם לא 
מתאפשר לו ביום שישי, יסתפר קודם לכן בליל 
שישי או ביום חמישי, ויגזוז ציפורניו בערב שבת. 
ומותר לגוזזן ביום חמישי, אף שמתחילות לגדול 
כעבור ג' ימים בשבת. ויזהר שלא יזרקן בארץ, 
אלא ישליכן לבית הכסא ]שירותים[. )חזו"ע שבת א(

הלכות שבת
ערב שבת
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יומנו של מפיץ

לשותפות בהוצאות קודש עבור 
חיזוק לחיילים:

052-5308000

תפילין לכל יהודי

באחד הפעמים שהגענו, כרגלנו היינו איתם שמחנו 
ושרנו, אבל העין שלי תפסה חייל אחד שעומד שם 

בצד מסתכל ולא מתקרב.

זה מה שכל אחד היה עושה, אני  מה שעשיתי 
התקרבתי אליו, אבל הוא עשה לי תנועה כזאת עם 
היד של "לא" לא הבנתי בהתחלה ואז הוא אמר לי 
במפורש מה שלא רציתי לשמוע- אני מכבד אותכם 
הכל טוב ויפה אבל לא בשבילי כל התפילין והקטע 

עם הציצית.

הבנתי עכשיו הכל, הוא רחוק, הוא כאוב, יושב לו משהו 
בלב שהוא לא מסוגל בקושי לראות אותי, בהבזק של 
שניה אמרתי הכל טוב, ודחפתי לו בייד בקבוק קולה 
ועוד מכל מה שהיה עלי, אבל סממן יהודי לא הגשתי 
לו- כיבדתי אותו, למרות זאת לא חסכתי את אהבתי.

הוא השתחרר, הבין שלא נכריח אותו להתחבר 
לתפילין, נפרדנו בחיבוק, עד לפעם הבאה בה הגענו 
שוב לאותו בסיס, הפעם הוא כבר לא חשש מאיתנו, 
ואנחנו מצידנו לא הצענו לו להניח תפילין, הכל הלך 

כשורה ונפרדנו כידידים.

בפעם השלישית שהגענו, כהרגלנו הנחנו שם תפילין 
למי שביקש ורצה, אני רואה אותו )את החייל( מרחוק, 
מהסס מעט ואז הוא ניגש אלי ושואל אותי- אתה יכול 

להניח לי תפילין?

הנשמה שלי בכתה באותו רגע, לא משנה כמה 
קליפות נערמו על לב יהודי במשך השנים- אהבת 

אחים מנצחת הכל- אין דבר העומד בפני האחדות.

והלוואי שנזכור את זה תמיד, לא רק בשעת מלחמה, 
אנשים אחים אנחנו.

החיים שלפני

לפני שמלחמת חרבות ברזל פרצה 
לחיינו הכל היה נראה טוב, כולם התהלכו 
מחוייכם והחיים נראו מושלמים, רק שכל 
אחד ידע בסתר ליבו את עומק הכאב,  )כי 
השלמות האמיתית היא בגאולה השלימה( 
המלחמה בתוך הלב התנהלה בעוצמה אך 
בשקט, בלי לצייץ כלפי חוץ, היו שקראו 

לזה- מאחורי הקלעים.

אז פתאום הגיעה חרבות ברזל וטלטלה 
את כולנו- זה הזמן בו נכנסנו למערכה 
כפולה כי הבעיות שהיו עד היום לא עזבו 
לשום מקום, בריאות, רווקות מאוחרת, 

פרנסה והרשימה מכאן ועד הכותל.

והנה בתוך כל זה, במצב של הסתר פנים, 
ברחמיו של ה' יתברך הוא נותן לנו רגעי 
קסם, רגעים בהם הוא אומר לנו- בני אני 
אתכם- כמו בימים ההם, כך בזמן הזה, 

רק תנצל, כל עוד שחודש הניסים כאן.

השנה אנחנו מושכים ניסים- חנוכה 
בפרט וחודש כסלו בכלל מסוגלים לניסים, 
ומי כמונו זקוקים לזה עכשיו. הכל תלוי 

רק בנו, אם נבחר נכון.



חרבם בליבם

סיפורי ההשגחה הזורמים מאותו יום - שמחת תורה תשפ"ד לא מרפים אפילו 
חודשיים לאחר מכן, וההיגיון מבין את זה כי הרי כל אחד שהיה באיזור הדרום 
אותה שבת וניצל הרי הוא תחת השגחה, אין מציאות אחרת, נבחר בפינצטה 

מהשמים, להמשיך לחיות.

הסיפור הפעם הוא על בחור מאופקים דוד שמו )לצורך העניין( שבשבת בבוקר 
התעורר לקול האזעקות ושם פעמיו לעבר בית הכנסת, לא עלתה לו מחשבה 
בראש אפילו שייתכן שיפגוש בדרך אנשים בדמות מפלצות שינסו להרוג כל דבר 

שנקרא בדרכם.

הוא ירד במדרגות ולרגע שמע מהומות, וקולות יריות מהרחוב, באינסטינקט של 
רגע יצא החוצה אך מהר מאוד הבין שהיה מיותר לגמרי לצאת. הוא סובב את 

ראשו, ועניו הצטלבו עם עיני המחבל שקלט אותו והחל מכוון את הנשק לכיוונו.

ברגע אחד חיפש אחר מקום מילוט ומצא פח זבל, הוא התחבא מאחוריו וכל הזמן 
הזה ברקע הוא שומע קולות נפץ, רימונים, יריות בצרורות וליבו מחסיר פעימה, 
הוא יודע שלהתחבא מאחורי פח זבל זה חשוף מידי, בפרט שהמחבל ראה שהוא 

קיים. הפחד שיתק אותו, לאן ילך עכשיו??

ברגע של חולשה הוא זעק לה' את זעקת ליבו, רק אנשים שהרגישו פחד מוות 
מהו ידעו לליבו ולתחושותיו באותם רגעים, כך 
מספר דוד- אתה מבין שבלי נס אתה לא 

יוצא מפה חי.

יינצל,  וכיצד  יילך  לאן  חושב  בעודו 
בהבזק של שניה סובב את הראש לכיוון 
השני ורואה מחבל נוסף מכוון את הנשק 
היישר אל ראשו. באותו רגע בדיוק, ברח 
דוד מהמסתור שלו והסתובב שניה אחורה 
בתוך כל המהומה ומגלה שם את הפלא 

הגדול של חייו.

שני מחבלים כיוונו את הנשק אליו, אך 
ם  י נ ו ו י כ נגדיים, ברגע שהוא ברח, הנשק היה מכוון אליהם, אחד כלפי מ

השני. ותוך רגע שניהם לא היו בחיים ונפלו ארצה סמוך לפח הזבל בו ישב דוד.

רעש המהומות עדיין חגגו ברחובות, כל מה שרצה עכשיו דוד זה לחזור לביתו 
לשתות, לנוח ולפענח שוב ושוב את הנס שאירע לו באותם רגעים.

הוא הגיע הבייתה, שם בבית אימו חיכתה לו, ודמעות בעיניה, אך הוא לא מוציא 
מילה, הראש עדיין מסוחרר מהקרב האחרון, מול המחבלים, כולם עם נשק לכיוונו, 

אבל הנשק היחיד שהיה לו ואולי גם הנשק החזק ביותר הוא התפילה.

עכשיו כשאתם מתפללים "חרבם תבוא בליבם" תדעו- יש מי ששומע, יש מי 
שמקשיב, הוא תמיד איתנו כאן, מצוי ומשגיח.

שבת שלום ומבורך.

אור מתוך החושך

יעקב אבינו בורח לחרן. ובדרך עוצר בבית אל וזוכה לגילוי הגדול 
של חלום הסולם. רש"י הקדוש מבאר לנו את השתלשלות הדברים. 
יעקב עבר במקום המקדש בדרכו לחרן. עבר ולא עצר אלא המשיך 
הלאה עד חרן, וה' לא עוצר אותו שם כי הוא לא נותן את דעתו 
להתפלל. ואז הוא חושב לעצמו: איך עברתי במקום שבו התפללו 
אבותי ולא התפללתי? והוא נותן את דעתו לשוב לבית אל, ואז 
נעשה לו נס שהר המוריה נעקר ובא אליו, ושם הוא מתקן את 

תפילת ערבית והולך לישון.

מה רוצים חז"ל ללמד אותנו בדברי אגדה אלה? ומה הקשר של 
קפיצת הארץ לתפילת ערבית?

מבאר בעל ה"שפת אמת" דבר נפלא:

בן אדם יכול – בכוח הרצון שלו, להמשיך על עצמו קדושה גדולה 
בכל מקום שבו הוא נמצא! ברגע שיעקב לא נתן דעתו להתפלל 
– לא עיכבו אותו מהשמים; אבל מיד ברגע שהוא התחיל לרצות 
אפילו שרצה בסך הכול לקיים מנהג קטן שהוא חסידות, להתפלל 
במקום שבו התפללו אבותיו – נעשה לו נס גדול, קפיצת הארץ, 
והקדושה הגדולה ביותר שהיא קדושת הבית מקדש הגיעה עד אליו.

וברגע שיעקב אבינו 
הבין את הכוח העצום 
של הרצון, הוא מתקן 
כי  ערבית.  תפילת 
היא  ערבית  תפילת 
שמתפללים  תפילה 
בלילה, בזמן של חושך, 
והיא מרמזת על אדם 
שנמצא בחושך רוחני 
מרגיש  הוא  בחיים, 
מנותק מאור ה', אין 
לו כוח להתחבר אל 

הקדושה.

ותפילה היא חיבור 
אל הקדושה, מלשון 
פתיל",וברגע  "צמיד 
שיעקב אבינו מבין את 
כוח הרצון, הוא מבין 
להתחבר  שאפשר 
לה' יתברך מתוך כל 
כל  ומתוך  המצבים, 
חושך בחיים, וגם אם 
רואה שום  לא  אתה 

אור, מספיק שתרצה בכל ללבבך להתקרב לה', ואתה תראה ניסים 
ונפלאות ותוכל להמשיך עליך כל קדושה שבעולם ולכן דווקא אז הוא 
מתפלל תפילת ערבית שהיא למצוא את ה' בתוך החשכה והאפלה.

וזה מסר וחיזוק עצום לכל מי שעוברים עליו קשיים וניסיונות והוא 
מרגיש חושך גדול בחיים, שיתחזק באצון אמתי תמיד ובוודאי ה' 

ימשיך עליו את כל הקדושות ואת כל הישועות.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים גם לדרום, ללא עלות(
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ההסתרה שבתוך ההסתרה

האדם בעולם הזה עומד מול הרבה הסתרות- הטבע מסתיר לו את הבורא, מצד שני בני האדם 
מסתירים לו את הבורא, וכן הקשיים היום יומיים מסתירים לו את ההשגחה שה' משגיח עליו. 

אז כיצד אחרי כל ההסתרות האלו ניתן לדרוש מהאדם לחיות באמונה? והתשובה דווקא 
טמונה בשאלה! כי אין שום טעות חס ושלום בהנהגה של ה' כי אם נתבונן על בנאדם שנמצא 
בתוך קושי עצום או בפחד עצום, זה הזמן שבו הוא מבין שאין בכוחו לעשות כלום כדי להושיע 
את עצמו ובדיוק זה גורם לו לפנות אל הבורא בתפילה ולבקש את עזרתו. וזה מוכיח שאותן 

הסתרות רק מקרבות אותו אל ה' והן נותנות לו את הדחיפה להכיר אותו ולדעת אותו.

בעת הנסיון

ברגע שמגיע הניסיון צריך לזכור היטב שהניסיון מגיע כדי לקרב אותו ולא להרחיק אותו. 
כי כל הניסיון הוא, שלוקחים לאדם את השכל ולכן אין לו בררה אלא לצעוק אל ה' שיעזור 

לו לעמוד בניסיון.

זוכה פרשת וירא: שירה גולגי, ירוחם.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: אתר "חלום יעקב" המיוחס למקום בו שהה יעקב אבינו 
בזמן החלום, סמוך לבית אל

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון
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מלחמה על הבית, פרק ד'

אנו בתקופת מלחמה, "מלחמה על הבית". בשבועיים 
הראשונים, דיברנו על חוסן, על הרגעה ועל ההתמודדות 
שלנו ההורים והילדים בתקופת המלחמה, דיברנו 
להתמודדות  משמעותיים  טיפים  ונתנו  בכלליות 
עם המצב. בשבוע שעבר, התחלנו לדבר בע"ה על 
"תקשורת בזמן מלחמה" על שיח יומי עם הילדים, שיח 

המותאם למצב, ובעיקר בהתייחס לגיל הילדים.

יש לנו שתי ברירות

הזכרנו, שגם אם אנחנו לא גרים 
בקו עימות, וגם אם ילדינו אינם 

ומידע  לחדשות  חשופים 
חזותי, הם קולטים המון, הם 
רואים אותנו, הם שומעים את 
השיחות שלנו, הם מקבלים 

אינפורמציה מהרחוב, מחברים, 
מדמויות בוגרות מהם ועוד. הם לגמרי 

"חשופים" אך לא בהכרח מבינים. הם 
חשופים לקולות, לחרדות, לחדשות, למה 

קורה אצלנו ומה קורה אצל האוייב. ולכן התפקיד 
הנוסף שלנו בתקופת המלחמה, הוא "לתווך". לסנן 
את המידע הרלוונטי ולתווך את האינפורמציה הנכונה, 
בצורה שתיתן מענה ומידע מספק, אך לא תגרום 
לחרדות ותבהלה. ולכן, נדרש לשתף את כל הילדים, 
כל אחד לפי גילו וטבעו, מה קורה כאן? מי נגד מי, מי 
צודק ומי טועה, מיהו האויב, מי כאן הדמויות, מי רשע 
ומי צדיק, מה הולך להיות ומה נדרש מאיתנו לעשות.
בתקופה זו יש לנו שתי ברירות: או שהילד יהיה מוזן 

ממה שהוא שומע ברחוב, או בצורה נכונה מאיתנו.

איך מסבירים לילד מציאות של מלחמה?

מעבר לנושא ההשקפתי, חובה עלינו לקחת בחשבון 
את גיל הילד, מאחר וההסבר צריך להיות תואם את 
רמת ההבנה שלו ואת היכולת שלו להכיל את העניין 
מבחינה תודעתית ורגשית. לכן, בנושא זה, אחלק את 

הילדים לחמש קבוצות גיל, כך:

א. פעוטות בגילאי 0-3, 

ב. קטנים בגילאי 3-5, 

ג. ילדים בגילאי 5-8, 

ד. ילדים מתבגרים בגילאי 8-12 

ה. בוגרים בגילאי 12-15.

אתייחס בע"ה במאמרים הבאים, לכל אחד מקבוצות 
גיל אלו בצורה מפורטת. אמנם כולנו חיים בתוך בית 
אחד, מייצרים תקשורת אחת, אך כל אחת מקבוצות 

גיל אלו, זקוקה לקבלת מידע שונה וייחודי. 

א. פעוטות בגילאי 0-3, 

0-3 על המצב?  איך נדבר עם ילדינו בגיל 
לתינוקות ופעוטות בגיל 0-3 אין שום יכולת 
להבין את המצב, נקודה. לכן, לא נדבר על 
ידם על מה שקורה. חלק מהשיחה עם 
שאר הילדים, צריכה להתמקד גם 
במה לא מדברים עם אחים 
קטנים. זה נושא משמעותי 
שחייב להיכלל בשיח כל הזמן. 
חובה עלינו להקפיד להעניק 
לקטנים תחושה של ביטחון פיזי 
ונפשי. לשדר עסקים כרגיל, סדר יום 
ברור ורגיל, כמה שפחות חשיפה למצב 
מתוח, בוודאי לא חדשות, לא סיפורים ובוודאי 
לא סרטונים וכדו' עלינו להמשיך ולקיים את כל 
המרכיבים שמכילים את שגרת היום הרגילה - גם במעון 
וגם בבית. לצאת החוצה לטיול קצר, לשחק בגינה, 
לעשות יחד פעילויות כישורי חיים, שגרת שינה בזמן, 
ארוחות מסודרות ועוד. במידה ואנחנו גרים באזורים 
בהם יש אזעקות ונדרש מאיתנו להיכנס לממ"ד, חובה 
לבצע זאת בצורה מודרכת, מותאמת, ללא פניקה, 
בלי לחץ, בצורה מסודרת ומאורגנת, תוך שימת לב 
להרגעת התינוקות. אסור לנו ליצור טראומות אצל 
תינוקות, וזו חובה ראשונה במעלה להירגע ולהרגיע.

אמא לביאה

0-3, אבל הראשונה  התחלנו בגיל הראשון של 
במעלה היא "אמא". אמא, היא הלב של הבית. היא 
מקור הביטחון, הרוגע והשלווה, היא מנחמת ומעודדת, 
היא חמה ואוהבת. אמא, היא לביאה ומגינה עלינו 
הילדים כמו לביאה על גוריה. ולכן בתקופה סוערת זו, 
תפקיד אמא, הוא בעל ערך משמעותי כפול ומכופל.
מאחר ובתקופה זו גם אנחנו האבות מתוחים, ואפילו 
חלק מאיתנו באווירת קרב, עלינו לגלות עירנות למצבינו 
ולהעניק את התחושה שניתן בע"ה לסמוך עלינו. לכן 
נשדר שליטה במצב, רוגע, תקווה, חמלה, התחשבות, 
אהבה וכמויות של אמונה. אבל עיקר התפקיד מוטל 

על האמהות, כן את אמא יקרה, התינוק שלך לא מבין 
מה קורה כאן, ובשום אופן לא נחשוף אותו למצב 

הרגשי של המלחמה.

את אמא לביאה, ואת צריכה בע"ה להגן עליו, וגם אם 
זה קשה לך, ואת בחרדה, מודאגת, עצובה, מפחדת, 
עליך לבקש עזרה, לקבל הדרכה, להתאזן ולעשות 
את מירב המאמצים להיות בשליטה, ולא להעביר 
הלאה את התחושות הקשות.התינוק שלך סומך עליך 
ואת יכולה לעמוד בזה, להגן עליו ולהתמודד בגבורה.

איך נשארים רגועים?

כמובן, שבכדי להצליח להיות הורה משמעותי עבור 
ילדייך, עליך להיות במקום בטוח מבחינה פיזית ונפשית, 
לדאוג לעצמך לזמן שינה איכותי, אוכל בריא, בטחון 
תעסוקתי, יציבות זוגית, ובעיקר לשיחות נפש עם 
הבעל/חברות או שיחות מקצועיות בו תוכלי לפרוק 

את הרגשות והמועקות.

"התבודדות היא מעלה עליונה וגדולה מהכל" לימד 
אותנו רבי נחמן מברסלב ואין חבר טוב ונאמן כמו ה' 
יתברך, ובפרט בעת צרה. נלמד ונלמד את ילדינו לשוחח 
עם ה' יתברך כדבר איש אל רעהו. נשתף, נתייעץ, 
נתפלל ונבקש על הצלת עם ישראל ועל הצלחת חיילינו.

תוכנית חירום משפחתית

עלינו לזכור דבר נוסף, בתקופה זו נדרש מאיתנו 
להיות "הורים משמעותיים" עבור ילדינו. זה לא הזמן 
לחינוך נוקשה, לחוסר הבנה, להתנהגות לחוצה או 
מוקפדת. זה לא הזמן לריב עם הילדים, להסתכסך עם 
המתבגרים, להרחיק את הנושרים או לטפל בבעייתיים.

זה הזמן ללכידות משפחתית, לגלות אמפתיה, לקרב, 
לאהוב, ללטף, לחבק ולנשק. אדרבה, לעיתים עשוי 
מצב החירום, אף לחזק את המערך המשפחתי ולהגביר 
את הלכידות והאחדות. בהצלחה! בשבוע הבא נמשיך 

בע"ה בהדרכה על שאר הגילאים.

בדיחות הדעת

בעזה הולך לו ערבי ולפניו אישתו, פוגשו 
עיתונאי ושואל: האם לא כתוב אצלכם שהאישה 
צריכה ללכת אחרי הבעל? עונה לו אמת כך 
כתוב אצלינו, אבל זה נכתב עוד לפני שהיה 

שטחים עם מוקשים.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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